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IZBERIMO KANDIDATE IN PROGRAME, 
KI ZAGDTAV1IAI0 PREROD IN RAZIIOI

Govorniki pri okrogli mizi Zveze izseljencev o obnovi in razvoju naše skupnosti

Zanimiva okrogla miza Zveze beneških izseljencev

Za obnovo in

Naš časopis boste dobili v 
roke nekaj dni pred volitva
mi 8. junija.

Našo dolžnost informiranja 
moramo zato opravljati kar 
se da objektivno in z določe
no previdnostjo, da ne bo iz- 
gledalo da je naš časopis gla
silo te ali druge stranke.

Kljub temu pa moramo po
vedati naše stališče, upošte
vajoč koristi celotnega prebi
valstva in s ciljem najširšega 
informiranja.

Kandidatne liste so bile 
predložene že pred dnevi in, 
kakor smo predvidevali, se je 
v vseh občinah predstavila s 
strankino listo samo krščan
ska demokracija. V nekaterih, 
zelo redkih primerih, so se 
predstavili tudi socialdemo
krati.

Skoraj v vseh občinah pa 
so se predstavile skupne li
ste, takoimenovane občinske 
liste, z različnimi znaki in raz
ličnimi imeni.

Taka usmeritev je bila o- 
pazna že leta 1975. Omenjene 
liste združujejo različne poli
tične sile in neodvisneže in

Pomemben posvet 
v vili M anin

Smernice za 
obnovo in razvoj 
Beneške 
Slovenije

24. maja je bil v v ili Manin 
pomemben posvet o gospo
darskem in družbenem raz
voju v Beneški Sloveniji. Pri
pravila ga je gospodarska ko
misija pri teritorialnem od
boru Slovenske kulturno go
spodarske zveze za videmsko 
pokrajino, v sodelovanju s 
Slovenskim raziskovalnim in
štitutom.

Namen posveta je bil pri
kazati socialnim, političnim  in 
gospodarskim predstavnikom 
v deželi, kakor tudi javnemu 
mnenju nasploh, zaključke pr
ve stopnje raziskave, ki jo je 
opravila posebna komisija. To 
neposredno pred upravnimi 
volitvami, da bi tako bodočim 
upraviteljem nudili koristne 
smernice pri njihovem delo
vanju.

O demografskem položaju 
je poročal Riccardo Ruttar, o 
položaju ter o možnosti raz
voja v kmetijstvu, obrtništvu 
in turizmu N. Ciccone, o pro
storski ureditvi Romeo Cau
serò, medtem ko je o družbe
nem in gospodarskem razvoju 
poročal Ferruccio Clavora. V 
prihodnji številki bomo po
drobneje pisali o posvetu.

so nastale na osnovi skupne
ga programa. To je novost na 
skorajšnjih upravnih volitvah, 
saj predstavljajo liste v ne
katerih občinah realno mož
nost za zamenjavo pri upra
vljanju občin.

Vse liste so se že predsta
vile in zdaj imajo zadnjo be 
sedo volilci. Že več krat smo 
poudarili, da je treba polaga
ti veliko pozornosti kandida
tom, vendar je treba resno 
vzeti v poštev tudi volilne 
programe, ki predstavljajo 
neke vrste obvezo vsake poli
tične stranke ali skupine do 
volilcev. Predstavljajo osno
vo za razpravo, razčiščenje in 
končno tudi odločitev, komu 
bomo zaupali glas.

Programi bodo osredotoče
ni, kar je povsem naravno, na 
krajevne zadeve. Govora bo o 
različnih socialnih storitvah, 
o urejevanju poti, o javnih de
lih. Vendar bo stalno prisotno 
in tudi najbolj pomembno 
vprašanje vprašanje odpravlja
nja posledic potresa.

Drugo pomembno vpraša
nje bo vsekakor vprašanje za
poslovanja, o novih delovnih 
mestih za mlade, za ženske, 
za izseljence, ki se želijo vr
niti. Tudi to vprašanje je po
vezano z vprašanjem gospo
darske obnove. Zato ga bo tre
ba obravnavati v širšem smi
slu, v okviru dežele, ali celo 
v okviru sodelovanja med de
želami. To bi lahko rekli tudi

I l  nostro giornale uscirà 
pochi g io rn i  p r im a  delle ele
z ion i de ll '8 g iugno: dobb ia 
mo perc iò  esercitare i l  no
stro  dovere g io rna lis t ico  con 
la massima ob ie t t iv i tà  e p ru 
denza perchè non appaia, 
agli occhi dei nos tr i  le tto r i, 
un fog l io  d i  parte.

Non possiamo però r in u n 
ciare a d ire  la nostra, a lla  
luce degli in teressi d i  tu t ta  
la popolazione e ai f in i  d i 
una ampia informazione.

Le liste sono state o rm a i  
presentate da d ivers i g io rn i  
e, come abbiam o previsto, in  
t u t t i  i com un i sono presenti, 
come liste d i  pa r t i to ,  solo 
quelle della DC, m entre in  
qualche ra ro  comune è p re
sente anche i l  s im bo lo  so
cia ldemocratico.

Secondo la tendenza sv i
luppatasi già nel 1975, c i so
no invece in quasi tu t t i  i  co
m un i le cosiddette  liste civi
che, variamente contrasse-

za vprašanja posegov na po
dročju socialne politike : 
zdravstvo, šola, prevozi itd. 
Tudi tukaj se lokalne liste ne 
bodo mogle omejiti samo na 
ozko obravnavo teh vprašanj. 
Prav tako se bodo morale lo
kalne liste izreči glede različ
nih upravnih in krajevnih 
ustanov, kakor so gorske 
skupnosti, šolski okraji, pro
metni konzorciji. Izgubila bo 
na pomenu (in tudi na glaso
vih) tista krajevna lista, ki se 
bo zapirala, ki bo stremela k 
reševanju samo ozkih krajev
nih vprašanj, čeprav so tudi 
ta, in predvsem ta, najbolj 
nujna po presoji preprostih vo
lilcev. Slednjim sebo mogoče 
zdelo pretirano in neprimerno 
če se njihova specifična vpra
šanja povezujejo z ustanovami 
in institucijami, ki so na prvi 
pogled oddaljene in izven ob
činske stvarnosti. Vsekakor 
si je treba prizadevati, to pa 
zahteva tudi določen napor in 
sposobnost, da se vodenje 
občine ne omeji na golo upra
vljanje tekočih zadev (kar bi 
bilo sicer danes skoraj nemo
goče).

Ob tem, kar smo povedali, 
se moramo dotakniti še dveh 
važnih točk. Prva, glede kate
re so se, vsaj na videz umiri
le polemike, zadeva vpraša
nje Slovencev.

Zakaj tako zatišje po ostrih 
polemikah leta 1978-1979?

(Nadaljevanje na 4. strani i

gnate e variamente d e nom i-d i  
nate! Queste lis te raggruppa
no in diversa m isura  forze  
po lit iche  ed ind ipendenti,  
che si sono co s t i tu i t i  sulla  
base d i un p rogram m a co
mune. E ' questo l'aspetto  
pit i nuovo dello schieramen
to e le tto ra le : in  questo m o 
do esistono in  d ivers i com u
n i delle a lte rnative  possibili.
O rm a i tu tte  le liste sono po
ste à i f ron te  agli e le t to r i ,|
per raccogliere i l  lo ro  con
senso ed i l  voto. Dicevamo  
già che g l i  u o m in i sono ne
cessari, ma che vanno presi 
in  considerazione anche i 
program m i, che rappresenta 
no g l i  im pegni d i  ogni fo r  
mazione verso g l i  e lettori, 
una base d i  discussione e d i  
ch ia r im ento  delle scelte.

Indubb iam ente i p rog ram 
m i saranno fo rtem ente  ca
ra tte r izza t i  sul p iano locale: 
si parlerà m o lto  d i  servizi,

«Obnova in razvoj skupno
sti, ki noče umreti». Že sam 
naslov priča o zanimivosti in 
predvsem o aktualnosti okro
gle mize v Špetru, ki jo je 2. 
maja priredila Zveza izseljen
cev iz Beneške Slovenije in 
na kateri so sodelovali dežel
ni odbornik za delo, skrbstvo 
in izseljenstvo G a b r i e l e  
Renzulli, funkcionar operativ
nega centra za obnovo po
tresnega področja pri deželi 
Furlaniji - Julijski krajini Ma-

v iab il i tà , d i opere p u b b l i 
che, ecc., ma la questione p iù  
impegnativa r imane quella 
della r icostruz ione e del su
peramento delle d i f f ic o l tà  d i 
r iparare  e d i  r icos tru ire  
case.

A lt ra  questione è quella  
de l l ’occupazione nel te r r i to 
rio, delle poss ib il i tà  d i  im 
piego che questo deve o f f r i 
re a i giovani, alle donne, agli 
em ig ra t i  che vogliono to rna 
re. Anche qu i i l  d iscorso si 
potrà  a llargare agli s trum en
t i  della rinascita e ci porte rà  
a va lu taz ion i p iù s tre ttam en
te locali, ma a r if less ion i d i  
carattere regionale ed in te r 
regionale. Lo stesso po trà  ac
cadere per i servizi: sanità, 
medicina, scuola, t ra sp o r t i* 
ecc.: in ogni caso anche lei 
liste p iù  caratterizzate loca l
mente non potranno non am 
pliare i l  discorso a l rapporto

(Continua In 2> pagina)

rio Ros in ravnatelj čedajske 
podružnice SLORI Ferruccio 
Clavora. Okrogla miza se 
uvršča v sklepni del velike 
informativne akcije Zveze iz
seljencev, katere predstavni
ki so v preteklih mesecih obi
skali številne kraje v Ita liji in 
drugod po Evropi, kjer živijo 
beneški emigranti ter jim  ori
sali državno in deželno zako
nodajo za obnovo potresnega 
področja. Ti zakoni namreč 
med drugim predvidevajo tu
di nekatere izredne posege v 
korist emigrantov, ki se že
lijo vrniti v domače kraje, za
to je to vprašanje zelo obču
teno predvsem med sloven
skimi izseljenci, ki so kot zna
no zelo važen dejavnik ob
stoja in razvoja naše narod
nostne skupnosti v videmski 
pokrajini.

Po uvodnih besedah tajnika 
Zveze izseljencev Valentina 
Noacca, je spregovoril Ros, ki 
je dejal, da mora obnova po
tresnega področja upoštevati 
družbene in jezikovne značil
nosti teritorija  in nato obrav
naval gospodarsko in splošno 
socialno stvarnost Nadiških 
dolin.

Omenil je zaskrbljujoči de
mografski padec v vseh obči
nah Beneške Slovenije in sko
raj popolni propad kmetijskih 
dejavnosti, ki je posledica do
ločene politične volje in po
manjkanja vsakršnega načrto
vanja. Ros, ki je po rodu iz 
občine Sovodnje, je govoril 
tudi o perečem vprašanju iz
seljenstva, ki je iztrebilo Be
neško Slovenijo in naglasil, 
da je treba emigrantom, ki se 
nameravajo vrn iti domov ust
variti nove pogoje življenja.

O številnih pritiskih, ki so 
jih še danes deležni Slovenci 
v videmski pokrajini, je govo
ril Ferruccio Clavora, ki je 
zelo dobro začrtal negativno 
vlogo italijanske nacionalistič-

razvoj
ne ideologije in stališča ne
katerih političnih skupin, ki 
še danes odločno prispeva
jo k raznarodovanju teh kra
jev. Tudi med samo sloven
sko manjšino, je nadaljeval 
ravnatelj čedajske podružni
ce SLORI, mora vnaprej glo
blje prodreti zavest o skup
nosti, ki si mora sama kovati 
svojo usodo in postati tako 
ustvarjalni protagonist lastne 
bodočnosti. Pri tem je ome
nil še docela neizkoriščeno 
vlogo mostu med Italijo in 
Jugoslavijo in številne mož
nosti sodelovanja, ki jih od
pira osimski sporazum.

Odbornik za delo, skrbstvo 
in izseljeništvo Renzulli jepou 
daril vlogo dežele Furlanije - 
Julijske krajine pri krepitvi 
sodelovanja z Jugoslavijo in 
to glede na nedavni sporazum 
med SFRJ in Evropsko gospo
darsko skupnostjo. Pri tem 
je tudi orisal nekatere pose
ge in načrte deželne vlade v 
korist izseljeništva in obnove 
potresnega področja, ki jo je 
treba nujno povezati z dežel
nim regulacijskim načrtom in 
z razvojnim planom. V okviru 
mednarodne vloge naše deže
le pa imajo viden pomen na
rodnostne skupnosti ob meji 
ki jim  je treba zagotoviti ne
moten razvoj.

Omenjenim posegom je sle
dila razprava, v katero so po
segli tudi nekateri bivši emi
granti, ki so na lastni koži 
doživeli trdo usodo delavca 
v tu jin i, doma pa se nahajajo 
pred številnim i odprtim i vpra
šanji ekonomske zaostalosti 
in narodnostne neenakoprav
nosti. V razpravi je prišla do 
izraza tudi pravilna izbira Zve
ze beneških izseljencev pri 
osveščanju beneških delav
cev po Evropi, ki še enkrat po
trju je njeno vlogo v vsakda
njem boju za narodnostne 
pravice v Benečiji.
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Vernasso oggi. Nei programmi al primo posto la ricostruzione, le case, ■ servizi sociali, l'economia e la 
tutela dell'ambiente

3) La tua candidatura a Pal
manova (oltre che a San Pie
tro al Nat.) è garanzia della 
tua elezione o no? Quali pen
si siano i tuoi impegni se sa
rai eletto?

3) Nessuna elezione è teo
ricamente mai garantita, tan
to meno quella nel PCI, che 
potrà eleggere solo sei o set
te consiglieri in tutta la Pro
vincia. Per garantire l'elezio
ne occorrono voti, sia nei col
legi di S. Pietro al Natisone 
e Palmanova, sia in tutta la 
provincia, per il partito. I 
miei impegni? Nei cinque an
ni passati, anche per effetto 
di fatti e rapporti più genera
li, alcune questioni si sono 
affrontate, anche contro le 
resistenze di una maggioran
za piuttosto arretrata.

Nei prossimi anni, grazie 
alle possibili trasformazioni 
della Provincia nelle funzioni, 
nelle competenze e le dele
ghe, esse potranno andare a- 
vanti. Del resto il PCI si pre
senta in consiglio come un 
vero e proprio gruppo di lavo
ro, dove a ciascuno toccano 
compiti ben defin iti: per me 
— se sarò eletto —  si tra t
terrà di ripensare criticamen
te la mia esperienza e soprat
tutto di sfruttare meglio le 
occasioni di aiutare e rappre
sentare con la massima digni
tà la nostra comunità. Su que
sto impegno non ci possono 
essere dubbi.

4) Sia all'inizio che alla con
clusione del tuo mandato di 
consigliere provinciale hai 
pronunciato delle frasi in slo
veno. Perchè questa scelta?

4. Si è trattato di un impe
gno pubblico e debbo dire che 
tutto il consiglio provinciale 
lo ha rispettato con la massi
ma compostezza: quando par
lo di dignità, affermo la ne
cessità di una rappresentan
za chiara, completa e senza 
infingimenti, della quale le 
Valli del Natisone hanno an
cora la massima ed urgente 
necessità, anche per la loro 
diminuita presenza di uomini 
in provincia, a causa di una 
scelta sbagliata della demo
crazia cristiana.

Le domande sono state rivolte 
anche al candidato del PSDI Ca
millo Melissa di Pulfero che ha 
preferito non rispondere. Le ri
sposte del candidato del PRI Ro
berto Venturini non ci sono per
venute.

ELEZIONI. . . .

Continuazione dalla 1a pag

del te r r i to r io  con la Regione, 
alle question i degli enti te r 
r i to r ia l i  (C om un ità  M o n ta 
na, Unità san itar ia  locale, 
Consorzio zona industr ia le , 
Bacino d i tra ff ico , D is tre tto  
scolastico, ecc.) per cu i sa
ranno ch iam ati ad esprimers i 
in te rm in i  d i  ampia po l i t ica  
am m in is tra t iva . Perderà spa
zio e consensi quella lista  
che tenderà a r inch iuders i  
solo nel m inu to , che pure è 
quanto m ai im portan te  ed 
urgente per l 'e le ttorato.

Questi po trà  trovare  forse  
eccessivo che i l  suo p rob le 
ma part ico la re  debba esse
re collegato ad enti, is t i tu t i  
e realtà d is tan t i  e d i f f i c i l i  al 
la sua comprensione-; tu t ta 
via occorre uno sforzo d i  in 
telligenza e d i capacità, p e r
chè l ’azione am m in is tra t iva  
non si r iduca  alla s tre tta  de l
l ’esistente ed a l l ’o rd ina r ia  
am m in is traz ione  ( la quale, 
oggi come oggi, del resto  
è assolutamente im p ro p o n i
bile come fa t to  a sè).

In  queste considerazioni 
non possiamo mancare d i  
toccare, ancora due p u n t i  d i  
carattere p rogram m atico . I l  
p r im o  r iguarda  un tema del 
quale sembrano almeno in 
apparenza, essersi smussati 
g l i  aspetti polemici, ed è 
quello della «questione s lo
vena».

Come m ai questo o ffusca
mento de ll 'acuta polemica  
1978-1979? E ' possibile che i l  
problema abbia raggiunto  
una comprensione ed una 
maturazione p iù  m isurata  
da una parte e da ll 'a l tra?

Sia ben ch iaro  che siamo i 
p r im i  a ra l leg ra rc i delle nuo
ve situazioni, per quanto rico  
nosciamo anche i segni p reoc
cupan ti come que ll i  d i  una  
messa a tacere d i  personag
gi cara tte r izzati da un v is io 
ne concreta delle cose, co
me lo era Chiabud in i.

Sappiamo che i l  p ieno sv i
luppo della com un ità  slove
na della p rov inc ia  d i  Udine, 
non è un fa t to  che si realiz
zerà per decreto da l l 'a l to :  
che la gente abbia f ina lm en 
te capito  che si t ra t ta  d i  un 
fa t to  d i  l ibe r tà  e non d i  in i 
que im posiz ion i?

Speriamo d i sì: in  que
sto caso avrebbero ragione  
i g rupp i p iù  autenticamente  
legati alla popolazione e p iù  
im pegnati a lla difesa dei va
lo r i  c u l tu ra l i  della Slavia  
fr iu lana .

A lt ro  pun to : la cooperazio 
ne internazionale. Fa tto  f ino  
ad oggi d i  d i f f ic i le  com pren
sione sia per i  c i t ta d in i  che 
per g li a m m in is t ra to r i ,  sta 
ora uscendo dalla  fase d i  in 
cubazione per passare al d i 
b a t t i to  cos tru tt ivo .

D if f ico l tà?  Certo, e m olte :  
basti pensare alla questione  
de ll ' industr ia ,  che darebbe  
occupazione per decine d i  
persone della nostra zona e 
la poca chiarezza con la qua
le g l i  o rgan ism i d i igiene e 
pro fi lass i p rov inc ia l i  hanno 
avuto in merito.

I l  recente convegno a Pas
sariano sullo sv iluppo eco
nom ico della Slavia f r iu la  
na, ci pare in ogni caso in 
d ica tivo  del nuovo che va 
avanti, a l d i  là delle d i f f ic o l 
tà: r isanare l ’economia d i  
un te r r i to r io  e r is tab i l i rne  
l ’equ i l ib r io  demografico, nel 
r ispetto  dei va lo r i  am bienta
l i  e cu ltu ra l i ,  non è cosa da 
poco e da pochi.

Le am m in is traz ion i debbo
no essere parte  in causa e 
pro tagon is t i  in p r im a  p e r 
sona.

A f f id ia m o  queste conside
razioni, che po tranno sem 
brare anche d i f f i c i l i  ( tu t to  
oggi è d i f f ic i le ! ) ,  a i nos tr i  
le t to r i .  Ci auguriam o che la 
nostra  gente col voto dei 
pross im i g io rn i, d ia ancora 
una volta segno d i m a tu r i tà  
democratica e d i impegno ci 
vico.

N. M.

Benečanski
kulturni
dnevi

V Špetru so se 16. maja s 
predavanjem dr. Karla Šiško- 
viča, ravnatelja Slovenskega 
raziskovalnega inštituta iz 
Trsta, končali letošnji Bene
čanski kulturni dnevi, katerih 
tematika je bila sodobna zgo
dovina Beneške Slovenije.

Predavatelj, ki je govoril o 
sklepni listini helsinške kon
ference in osimski pogodbi, 
je podčrtal, kako preveva oba 
dokumenta isti duh. To je duh 
vse tesnejšega sodelovanja 
med državami in prebivalci 
obmejnih področij, duh polne 
enakopravnosti vseh državlja
nov, kar pomeni odstranitev 
vsakršnih diskriminacij. To 
seveda predpostavlja polno 
spoštovanje suverenosti, me
ja in notranje ureditve vsake 
države.

Letošnji ciklus predavanj je 
torej obravnaval najbližje, a 
obenem tudi najtežje obdobje 
beneške zgodovine, zlasti čas 
vojne vihre in hudih šovini
stičnih protislovenskih napa
dov v prvem povojnem obdo
bju. Končal pa se je z vizijo 
bodočega razvoja, ki se da 
zaslutiti iz omenjenih med
narodnih dokumentov, čeprav 
bo pot dejanskega izvajanja 
deklariranih načel tudi v teh 
krajih vsekakor dolga in ni
kakor ne lahka.

E L E Z IO N I  P R O V I N C I A L I

P A R L A N O  I C A N D ID A T I

Giancarlo Englaro
Presidente uscente 
dell’amministrazione 
provinciale di Udine

1) Si dice che Lei abbia pre
so il posto al consigliere pro
vinciale Chiabudini nel colle
gio elettorale di S. Pietro al 
Natisone. Cosa può risponde
re a queste voci?

1) li consigliere Chiabudi
ni, purtroppo, non ha ritenuto 
di candidarsi, e colgo l'occa
sione per ringraziarlo a nome 
de ll’intera DC friulana per 
quanto ha fatto in questa le
gislatura sia per i propri elet
tori che per il partito. La De
mocrazia Cristiana mi ha 
chiesto, quale presidente u- 
scente, ed in considerazione 
della mia partecipazione ai 
problemi dei gruppi etnico- 
linguistici, di presentarmi nel 
collegio di San Pietro al Na
tisone.

2) Il consiglio provinciale 
ha votato di recente un ordine 
del giorno sulla cooperazione 
economico-culturale tra il Friu
li e la Slovenia in attuazione 
al trattato di Osimo. Come 
pensa di sviluppare ulterior
mente il discorso per concre
tizzare delle iniziative come 
ente?

2) Il trattato di Osimo è sta
to un importante passo avan
ti verso la completa rappaci
ficazione tra Italia e Jugosla
via. Esso comporta e promuo
ve la cooperazione, una più 
stretta cooperazione, tra le 
regioni confinanti - Friuli e 
Slovenia. Il Consiglio provin
ciale ha auspicato, ne ll’ordi
ne del giorno approvato il 24 
marzo di quest'anno, la pre
parazione di una conferenza 
specifica sul tema «Osimo».

Sarà in quella occasione 
che l'ente avrà modo di ma
nifestare precisamente il pro
prio orientamento anche dal 
punto di vista operativo.

3) Il presidente del consi
glio dei ministri si è impegna
to recentemente di formulare 
proposte per la tutela globale 
degli Sloveni in Italia. Su 
questo punto la Provincia non 
ha preso posizione precisa 
perché ha sviluppato solo de
gli studi. Quale passo avanti 
potrà compiere a suo avviso 
la nuova amministrazione?

mente in merito alle decisio
ni che spettano ad enti a com
petenza più generale.

Non bisogna sottovalutare 
l ’a ttività di studio — di studio 
serio ed approfondito —  che 
un ente come la Provincia può 
produrre e farsene fregio in 
quanto è proprio dalla cono
scenza del problema che sca
turiscono soluzioni, provvedi
menti. Che poi questi studi 
siano stati intrapresi al solo 
scopo di giovare alla conser
vazione di questo prezioso 
patrimonio, mi pare già una 
«posizione precisa».

4) Come intende collabora
re con i consiglieri provincia
li che eventualmente rappre
senteranno la comunità slove
na del Friuli?

4) lo sono nativo di Pon- 
tebba, dove il problema dei 
gruppi etnico-linguistici diver
si è presente. Nelle Valli del 
Natisone io mi auguro, se e- 
letto, di poter essere adegua
to interprete delle esigenze 
ed aspirazioni.

Per quanto concerne altri 
eventuali colleghi che rappre
sentano la comunità, la col
laborazione è chiaro che si 
valuta sui principi e sui pro
blemi specifici. Ben vengano 
le proposte e le idee qualifi
canti per le Valli e per il Con
siglio. In tu tti questi anni pen
so che mai iniziative opportu
ne e legittime siano state 
bocciate per capriccio da 
qualunque parte fossero sca
turite.

E’ un modello di comporta
mento —  a mio avviso —  che 
può bene dare sicurezza d'ap
poggio a tutto ciò che rientra 
nel lecito, nel ragionevole e 
nell'opportuno.

Paolo Petricig
Consigliere uscente 
della commissione 
istruzione e cultura 
della Provincia 
di Udine

1) Sei il solo dei consiglieri 
provinciali uscenti della no
stra zona ad essere di nuovo 
candidato, perchè nè Chiabu
dini né Napoli si sono ripre
sentati. Vuoi dirci qualcosa 
dell’esperienza di questi cin
que anni?

1) Da un punto di vista di 
egoismo di partito, potrei an
che essere contento della 
scomparsa dalla scena po liti
ca di due avversari (in consi
glio provinciale, si intende) 
come Chiabudini, della DC, e 
Napoli, del PSDI. Devo però 
dirmi dispiaciuto, perchè un 
«triangolo» come quello che 
formavamo noi, aveva realiz
zato un dialogo molto interes
sante in consiglio e nelle

commissioni: ciascuno di noi 
si batteva da banchi opposti, 
ma il progresso delle Valli del 
Natisone era un punto comu
ne a tu tti e tre: ricostruzione, 
sviluppo economico, agricol
tura, viabilità, scuola, am
biente, ecc.

Tra i punti di contrasto, 
c ’era quello dei d iritti degli 
sloveni. Eppure, anche su 
questo punto, con valutazioni 
ed obiettivi diversissim i, ab
biamo camminato. Basti pen
sare alla Conferenza sui grup
pi etnico-linguistici, alle in
numerevoli mozioni e contro
mozioni, agli interventi che si 
succedevano regolarmente.

C’è da tener presente l'ani
mo che mi sembra animasse 
i «tre consiglieri delle Valli 
del Natisone» (come ormai 
ci definivano i colleghi): quel
lo costruttivo, quello di esse
re sinceramente u tili alle no
stre popolazioni.

Purtroppo il dialogo si è in
terrotto e, se sarò di nuovo 
eletto, sentirò prima di tutto 
la mancanza di due coraggio
si interlocutori.

L'esperienza più d iffic ile  è 
stata, peraltro, quella della 
ricostruzione delle scuole su 
delega della Regione; allora 
mi sono assunto competenze, 
che considero molto impegna
tive, come presidente della 
commissione istruzione e cul
tura.

Aggiungo poi che ho avuto 
d iffico ltà  con l'amministrazio
ne Englaro, la quale ha osta
colato il mio rapporto con le 
Valli del Natisone, mancando 
di rispondere nell’ultimo an
no alle numerose interrogazio
ni su singoli aspetti e bisogni 
della zona.

2) Si è detto che il proble
ma dei diritti degli Sloveni ha 
fatto qualche passo avanti 
proprio in questi ultimi cin
que anni. Quale è stata l’azio
ne svolta dalla Provincia?

2) Ogni problema ha i suoi 
tempi e i suoi strumenti di 
maturazione: così quello dei 
nostri d iritti. A mio avviso la 
solenne sala di Palazzo Bel
grado è stata una importante 
cassa di risonanza dei proble
mi delle Valli del Natisone e 
di tutta la Slavia friulana.

Certo: i problemi andava
no avanti nelle Valli, nei pae
si, nei circoli, nei comuni, e la 
Provincia non poteva che in
serirsi in questo dibattito co
me elemento di studio e di 
sintesi. Così è stato, soprat
tutto con la promozione della 
conferenza sui gruppi etnico- 
linguistici, che ho chiesto a 
nome del PCI fin dalla prima 
seduta, e approvando, per e- 
sempio, l'importante mozione 
sul trattato di Osimo, nella 
ultima seduta. Questo per par
lare di problemi specifici del
la Slavia friulana. Per ciò che 
si riferisce alla mia azione 
personale, permetti che i le t
tori esprimano un loro auto
nomo giudizio!

3) La Provincia non ha com
petenze specifiche in ordine 
alla conservazione e valoriz
zazione del patrimonio cultu
rale dei gruppi etnico-linguis
tic i presenti nel suo te rrito 
rio. Però può incidere certa
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SE CRISTO 
VENISSE IN BEN ECI A

Pasqua e Pentecoste sono 
indubbiamente le commemo
razioni religiose in cui i cri
stiani sono maggiormente 
portati a meditare agli ulti
mi tempi dell’esistenza terre
stre di Cristo, alla Sua con
danna a morte ed all’eredità 
spirituale che lasciò ai Suoi 
discepoli.

Ma per una volta lascio vo
lontariamente da parte le mie 
convinzioni religiose e volgo 
lo sguardo soprattutto al con
testo politico in cui operò il 
Nazzareno.

Gerusalemme. Da diversi 
lustri Roma domina la Palesti
na. Il popolo d'Israele è sotto
posto ad ogni sorte di ingiu
stizie e di umiliazioni, ma i 
legionari romani sono orgo
gliosi di portare la loro civil
tà (sic) anche in quell'angolo 
della terra. Unica classe privi
legiata, i Farisei:

—  personaggi sedicenti Pa
dri del popolo e Custodi delle 
tradizioni e della religione e- 
braica; in realtà solo dei me
schini vassalli dell’invasore 
latino ed a loro volta oppres
sori della «loro gente»;

—  personaggi che esercita
no il loro potere sfruttando la 
buona fede della gente attra
verso ciò che ogni ebreo ha 
di più sacro: la religione;

— personaggi infine che 
hanno trasformato il tempio di 
Gerusalemme in un volgare 
super-mercato dove si eser
citano le attività più losche 
ma cne sono la principale
fonte dei loro profitti.

Un certo Gesù di Nazareth 
percorre le vie della Palesti
na predicando l’amore, l’ugua
glianza, la tolleranza, la giu
stizia, la verità.

Se i Romani non sono af
fatto intrigati da questo ex
carpentiere, ben diversa è in
vece la reazione dei Farisei 
che comprendono immediata
mente quale pericolo rappre
senta il Nazzareno per il lo
ro potere ed i loro privilegi.

Gesù arriva infatti anche al 
tempo di Gerusalemme, de
nuncia questo potere eserci
tato attraverso ipocrisie, fal
sità ed intimidazioni e prende 
a flagellate i profanatori del
la Casa di Dio, ovvero, gli 
sfruttatori della buona fede 
della popolazione.

Viene arrestato, tradito da 
uno dei Suoi fratelli, disprez
zato, calunniato e condanna
to a morte: «reo di avere sma
scherato la truffa dei Farisei».

I Suoi discepoli sono smar
riti, si nascondono per delle 
intere settimane, temono per 
la loro stessa incolumità, si 
pongono degli interrogativi 
«irca il loro avvenire; ma poi 
comprendono, prendono co
scienza della «forza della ve
rità», prendono coscienza dei 
valori che ogni individuo rac
chiude in se e, come rigene
rati, si riversano nelle strade 
e nelle piazze a portare gli 
insegnamenti del Maestro.

Guardando a questo conte
sto ci si accorge immediata
mente che la Benecia del XX 
secolo nulla ha da invidiare 
alla Gerusalemme degli anni 
30-33 d.c.:

— anche i Beneciani subi
scono un colonizzatore...lati
no;

— anche i Beneciani sono 
sensibilmente ancorati alla re 
ligione e sono spudoratamen
te sfruttati attraverso le loro 
convinzioni religiose;

— anche la Benecia ha i 
suoi Giuda Iscariota: i «cri
stianissimi» delle nostre Valli 
che non riconoscono più nem
meno l’autorità del loro ve
scovo e si indirizzano fino al
la segreteria del Vaticano per 
calunniare e diffamare i loro 
fratelli;

—  anche la Slavia Friulana 
ha il suo Sinedrio... con tan
to di Kaifa.

E' curioso osservare infat
ti lo straordinario numero di 
fattori comuni che si riscon
trano tra il nostro potere po
litico ed il potere religioso di 
Gerusalemme!

Oppressione: in 35 anni di 
potere democratico (...?) è sta 
to impedito qualsiasi sviluppo 
della lingua e della cultura 
proprie alla nostra popolazio
ne ed intralciate la maggior 
parte delle iniziative atte a 
promuovere la condizione so
ciale dei Beneciani.

Per 35 anni il potere locale 
non ha fatto che calcare le 
orme del regime fascista, sna
zionalizzare e disgregare la 
Comunità Slovena della no
stra provincia.

Intimidazione e manipola
zione della buona fede della 
nostra gente:

— ancora oggi tanti Bene- 
ciani sono convinti che la lo
ro pensione, più che frutto del 
loro lavoro, è una indennità 
di cui potranno godere sol
tanto finché resteranno al po
tere gli attuali notabili.

— come papà fascismo, an
che i Signori del nostro po
tere... democratico!, hanno in
segnato ai Beneciani che Slo
veno significa marxista, anti- 
italiano, filo-jugoslavo, barba
ro, nemico della patria italia
na, ecc...., ed i più demuniti 
culturalmente hanno imparato 
a riggettare la propria identi
tà e la propria lingua.

Falsità e ipocrisia: che di
re poi di certi dirigenti o atti
visti democratici e cristianis
simi che si autodefiniscono i

soli garanti della libertà reli
giosa (e questo conta per la 
nostra popolazione!) e intanto 
sono incapaci di condurre a 
termine un discorso senza vi- 
lipendiare i nomi di Dio e del
la Vergine?! E intanto calun
niano e diffamano quei nostri 
sacerdoti che, ispirandosi agli 
insegnamenti del Vangelo, lot 
tano per la promozione socia
le della nostra popolazione, 
per l’uguaglianza e per la giu
stizia?!

Ma la nostra regione cono
sce anche un gruppo di per
sonaggi politici molto per be
ne che sanno da che parte si 
trovano la verità e la giustizia, 
ma per paura di perdere i pro
pri privilegi, o per non incor
rere nelle ire dei loro supe
riori, preferiscono stare dalla 
parte dei prepotenti, alla ma
niera di Giuseppe... d’Arima- 
tea.

Manca, per completare que
sto quadro politico, solo la 
figura del Nazzareno, ed e 
bene così, perchè se Cristo 
venisse in Benecia ne distri
buirebbe di legnate a tutti quei 
signori che hanno fondato e 
che conservano il loro potere 
unicamente sfruttando la buo
na fede e le convinzioni reli
giose della nostra gente!; ma 
molto probabilmente sarebbe 
ancora tradito, una seconda 
volta, da quei suoi «cristianis
simi» fratelli.

Auguriamoci che il 25 mag
gio, domenica di Pentecoste,
10 Spirito Santo illumini i Be
neciani affinchè comprenda
no cosa sono in realtà i diri
genti del potere nostrano, co
me i discepoli del Nazzareno 
compresero cos’erano i loro 
Farisei ed il loro Sinedrio.

Auguriamoci che alla pros
sima scadenza elettorale ogni 
Beneciano abbia sufficiente- 
mente lucidità e buon senso 
per rimettere la propria fidu
cia a quelle liste ed a quei 
candidati che realmente lotta
no per la rinascita della Sla
via friulana, per la promozio
ne sociale e culturale della 
nostra gente, per la ricompo
sizione della nostra Comunità.

Auguriamoci insomma che
11 Sinedrio Beneciano conosca 
il giusto epilogo che si me
rita.

Adriano Martinig

Ferruccio Clavora consegna »I Presidente Bledig una riproduzione della 
«Pietra di Biacis» simbolo dell'autonomia amministrativa della Benecia. 
A sinistra la Vice-Console di Thunder Bay, Sig.ra Zovatto

BOLLETTINO 
D'INFORMAZIONE 
IN BELGIO

E' uscito II n. 1 di «Benečija, na
ša domovina» periodico mensile 
della sezione di Tamines dell'Unio
ne emigranti e di cui il responsa
bile è il Presidente della sezione 
stessa, Adriano Martinig.

Nella introduzione al bollettino il 
Martinig spiega che questo è nato 
in seguito alla verificata «necessità 
di una più ampia, regolare ed ade
guata informazione» e dal «deside
rio di una maggiore chiarezza a 
proposito degli obiettivi perseguiti 
dalla nostra associazione delle 
iniziative della stessa».

L’Emigrant augura buon lavoro 
e grande successo a tutti i colla
boratori di «Benečija, naša domo
vina».

Riportiamo alcuni brani del messaggio inviato ai Presidenti delle sezioni 
di Thunder Bay e Vancouver dall’Assessore regionale al Lavoro, all’Assis
tenza sociale e all’Emigrazione, dott. A. Gabriele Renzulli

I partecipanti alla gita degli ex- minatori ripresi a Kumrovec, paese 
natale di Tito

... Nel fe l ic i ta rm i con Lei e 
con tu t t i  g l i  em ig ra t i  d i  l in 
gua slovena associati nella  
nuova sezione, desidero u n i r 
m i alla vostra festa, inv iando  
t ram ite  i l  do tt .  Clavora che 
vi parteciperà, i l  m io  ca lo ro 
so saluto assieme ad un gon- 
fa lonc ino della Regione, che 
vuole essere un piccolo dono  
s im bolico  del collegamento  
con i l  Friu l i-Venezia Giulia.

Nel sa lu tarv i, anche a no
me della G iun ta  regionale, de
sidero sotto lineare che que
sto non vuole essere un a tto  
convenzionale e d i  r i to ,  ma  
d i sentita  partecipazione alla  
vostra m e r i to r ia  in iziativa.

... Sostenere l ’associazioni
smo l ibe ro  e consapevole tra  
g l i  em ig ra t i  vuole d ire  ra f fo r 
zare le istanze e la d ign ità  
stessa.

L ’emigrato, f inché è solo,

Gita In Slovenia 
e Croazia 
organizzata 
dalla seziono 
ex-minatori

Proseguendo regolarmente le sue 
iniziative, la sezione ex-minatori co
stitu itasi lo scorso anno, ha orga
nizzato una gita di due giornate per 
i suoi aderenti.

Il gruppo, costitu ito  da 54 ex
m inatori e dai loro fam iliari, è par
tito  da Cividale la mattina del 12 
aprile. Alla prima tappa —  Ljublja
na — i partecipanti hanno ricevuto 
un caloroso benvenuto dalla sena
trice Mara Rupena ed hanno potu
to osservare la caratteristica arch i
tettura del parlamento della Repub
blica di Slovenia.

Da lì, la comitiva si è recata a 
Celje dove ha fa tto  una visita gui
data ad un importante complesso 
di prodotti chim ici. Nel pomeriggio 
gli ex-minatori hanno raggiunto Ro
gaška Slatina, ultim a tappa della 
giornata. In questa località, celebre 
per le sue cure termali, diversi me
dici ed am m inistratori hanno illu 
strato le caratteristiche terapeutiche 
delle acque di Rogaška Slatina e 
l'organizzazione del centro termale.

In mattinata del giorno 13, la co
mitiva ha proseguito verso Zaga
bria, fermandosi a Kumrovec per 
visitare la casa natale del Mare
sciallo Tito. Anche se breve, la vi
sita di Zagabria, capitale della 
Croazia, ha permesso ai parteci
panti di farsi un'idea delle varie oa- 
ratteristiche di questa città.

Sulla via del ritorno, la ferma
ta più interessante è senz'altro sta
ta la visita alla certosa - museo 
di Kostanjevice, dove sono conser
vate svariate ricchezze di pitture 
e sculture.

Il rientro in Benečija, reso più In
teressante da un'ultima sosta a 
Ljubljana, si è svolto nell’allegria 
dei tradizionali canti delle valli.

è debole, se si unisce agli a l t r i  
emigrati, trovando anche un  
rapporto  s tre tto  con la Regio
ne d i  provenienza che deve 
sostenere i m ov im en t i asso
c ia t iv i,  l ’em igra to  acquista  
consapevolezza del suo ruo lo  
e può r ivendicare g ius t i  d i 
r i t t i .

Questo è ciò che la Regio
ne vuole incoraggiare e so
stenere, p u r  senza nu lla  to 
gliere anche ad un rapporto  
d ire t to  con i l  s ingolo em igra
to.

Per questo m o tivo  va elo
g iata la vostra  in iz ia t iva  ed 
i l  vostro  lavoro.

Ma a vo i che vivete la pa
ro la emigrazione ogni giorno, 
con i l  vostro  sacr if ic io  e con 
l ’am aro distacco dalla vostra 
terra  e dai vos tr i  a f fe tt i ,  a voi 
che porta te  nel mondo i l  no 
me della Regione, assieme a l
la pecu lia r i tà  ed a l l 'o r ig in a 
l i tà  della vostra lingua, c u l tu 
ra e tradizione, so d i  non p o 
ter inv iare un saluto che non 
sia anche l ’espressione d i  una 
convinta assunzione d i  re
sponsab ilità  e d i  impegno, 
per fa r  p rogred ire  l ’azione 
d e l l ’ Am m in is traz ione  reg io
nale in favore della nostra  
emigrazione, per t radu rre  in  
azion i concrete le enuncia
z ioni fo rm u la te  nella recente 
seconda Conferenza regiona
le d e l l ’emigrazione d i  Udine 
e sop ra ttu t to  per r ispettare  
le attese espresse d ire t tam en 
te in q ue l l ’assise dai delegati 
degli emigrati...

... Dovrem o operare con 
un ità  d i  in te n t i  e con s tre tta  
intesa.

E ' necessaria, come già sot
to l ineato a lla  Conferenza una 
azione coord ina ta  delle A u to 
r i tà  centra li, delle Regioni e 
delle Associazioni, E n t i  ed 1- 
s t i tuz ion i per assicurare una 
effe tt iva  po l i t ica  d i  servizio e 
d i  in te rven to  in favore degli 
em igrati.

Una part ico la re  attenzione  
si dovrà  po rre  nello sv i luppa
re opportune  in iz ia t ive  in  fa 
vore deg li em ig ra t i  della m i 
noranza slovena pe r  salva
guardarne l ’iden t i tà  etnica, 
l ingu is t ica  e cu ltura le .

A questo p ropos ito  devo 
sotto lineare i l  ruo lo  a t t ivo  ed 
appassionato svo lto  costante- 
mente nel Com ita to  regionale  
d e l l ’emigrazione da i rapp re 
sentanti d e l l ’Unione em ig ra t i  
sloveni del F r iu l i  - Venezia 
Giulia, che hanno saputo ef

ficacemente porta re  nelle 
sedi reg ionali la  vostra voce.

Confido d i  po te r varare en
tro  breve tempo l ’attesa r i 
fo rm a  annunciata alla  Confe
renza d i  Udine e sarà m ia  
prem ura  farvene pervenire  
i l  testo.

Nell 'auspic io  che, superata  
la p r im a  fase d i  im pegni pres
santi qu i in Regione, si pos
sa trovare l ’occasione d i  un 
incon tro  d ire tto , v i sa luto con 
la p iù  viva co rd ia l i tà  ed au
guro a lla vostra sezione un 
pro f icuo  lavoro.

Inaugurate 
le sezioni 
di Thunder Bay 
e Vancouver

Rispettivamente il 26 apri le 
ed il 3 maggio sono state u f 
ficilmente inaugurate le se 
zioni di Thunder Bay (Ontario; 
e Vancouver (British Colum 
bia) de ll’Unione emigrant 
sloveni del Friuli-Venezia Giù 
lia.

I lettori ricorderanno che 
una delle decisioni important 
dell'u ltim o Congresso è state 
quella che impegnava l ’Unio 
ne a stabilire concreti colle 
gamenti con gli emigrati sio 
veni di Oltre Oceano. Dopo 12 
anni di intensa e proficua at 
tiv ità  in Europa, erano matu 
rati i tempi per un impegnc 
dell'Unione anche fuori Euro 
pa.

La lla Conferenza regionale 
dell'emigrazione svoltasi ac 
Udine nel giugno scorso ci he 
consentito di stringere p ii 
concreti rapporti con alcun 
emigrati sloveni residenti ir 
Canada, Argentina ed Austra 
lia. Al loro ritorno questi emi 
grati si sono dati da fare cor 
grande entusiasmo per la co 
stituzione di sezioni a Thun 
der Bay, Vancouver, Buenoe 
Aires, Melbourne.

II caso ha voluto che prime 
si inaugurassero le sezion 
del Canada, ma abbiamo giš 
rife rito  della preparazione de 
gli amici di Buenos Aires e 
dell'avvio della struttura ai» 
che a Melbourne.

Questo è un ulteriore passe 
avanti sulla via del continue 
rafforzamento del l'Unione.

La cronaca sul prossime 
numero.
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Grazie alla D.C. 
un Consigliere provinciale 

in meno per noi

Sulla mancata presentazio
ne di un candidato democri
stiano del luogo nel Collegio 
elettorale di S. Pietro al Na- 
tisone, non possiamo sicu
ramente associarci acritica
mente al giudizio, molto du
ro, che ne hanno dato alcu
ni partiti.

I giornali hanno parlato di 
Englaro, presidente dell'am
ministrazione uscente, candi
dato della DC per le Valli del 
Natisone, come di un «padri
no» che dovrebbe tenere sot
to tutela.

A noi interessa piuttosto 
un altro aspetto, che è quel
lo della diminuita rappresen
tanza di Sloveni in consiglio 
provinciale e quindi di un so
stanziale impoverimento del 
dibattito in quell’ambiente. 
Prima i nostri consiglieri era
no tre: Chiabudini, Napoli e 
Petricig; oggi, salvo impreve
dibili, ma improbabili rivolgi
menti politici, perdiamo il più 
sicuro, quello che deteneva 
la massima rappresentanza 
popolare, in quanto eletto da 
un elettorato che raggiunge
va il 50 per cento.

Si potrà certo obiettare sul
le limitate competenze della 
Provincia.

A questa obiezione si po
trà opporre che proprio in 
Provincia si sono svolti i di

battiti più impegnati sul fu
turo degli Sloveni e che gli 
animatori di questi discorsi 
erano proprio i nostri consi
glieri, pure da posizioni ad
dirittura contrastanti e quin
di con argomenti diversi.

Se il significato deU'esclu- 
sione di Chiabudini o di altro 
candidato è che la DC inten
da bloccare questo dialogo, 
va da sè che il nostro giorna
le non può che essere pro
fondamente preoccupato e 
critico.

Tanto più quanto si pensa

che le Valli del Natisone 
hanno estremo bisogno di 
risanare grandi e piccole 
questioni amministrative, per 
la cui soluzione dobbiamo 
operare in prima persona, 
con uomini che conoscano 
perfettamente i problemi di 
ogni più piccola e sperduta 
frazione e di tutto il territorio 
abitato da Sloveni.

Pessimo quindi il servizio 
che la DC con queste elezio
ni provinciali rende a tutta la 
nostra comunità.

Rusca

Elezioni primarie 
a S. Pietro al Natisone

Volitve
De bi biu prepričan, da te 

le dvie varste zmotejo samuo 
adnega človieka, bi vargu pe
no skuoze okno, in karto v 
ogin!

Velike in pametne besiede 
tele dni ostajajo po vsih m i
zah, pa kaj so vrjedne?

Smo imiel tri konsilierje 
na provinci, sada, če nam 
puode po pot, bomo imiel...?

Prof. Englaro je modar člo-

Spigolature 
elettorali

Un candidato nella lista nu
mero 2 di S. Pietro al Natiso
ne (D.C.) si è ripresentato 
candidato al consiglio comu
nale nonostante sia stato pro
clamato «vincitore assoluto 
nella classifica finale per l’as
senteismo», da un volantino 
della lista contrapposta (lista 
civica). Si tratta del prof. Clau
dio Bordon, che ha totalizzato 
nell’ultima legislatura ben 43 
assenze su 53 sedute del con
siglio comunale!

Che tenti di battere il suo 
stesso record?

Chiabudini non si è ripre- 
entato candidato alle provin- 
iali. Gli amici di partito lo 
anno accusato sopratutto di 
ver avuto una posizione eoe- 
ente sulla questione slovena, 
'er questa stessa ragione a 
’ulfero non io si è voluto 
lemmeno nella lista comuna- 
e! In questo modo la D.C. 
he comanda nelle Valli del 
latisone riesce non solo a 
nettere nelle liste i fanulloni 
na anche ad escludere gli au- 
entici interpreti della popo- 
azione.

Non certo per im itare le 
«primarie» e le «nomina- 
tions» degli USA, ma per cor
rispondere ad una tradizione 
dimenticata, ma ben radicata 
nella coscienza, a S. Pietro al 
Natisone abbiamo assistito
per tutto il mese di aprile ad 
una lunga serie di incontri ed 
assemblee per la designazio
ne dei candidati della lista ci
vica.

Si è trattato di una consul
tazione amplissima, partita

V & l c  m a  m

vek, je paršu vote past tle v 
«Verde e pace nelle Valli del 
Natisone», sada bomo muorli 
doluošt na tiste  tabelone 
«... e voti...».

Petricig je tàrdan za jo za- 
stopit, de bi biu an dobar člo
vek, samuo da bi kambju ban- 
diero: smo vsi z njim?

Melissa je iz Podbuniesca, 
vsi vedo, kduo je, ga vsi le- 
puo poznajo, samuo ist, buog 
človek, montanar, ne viemkuo 
pa misle, stopi na mest Na
poli. Muora reč, da Sočjalde- 
mokratiči prebierajo priimke 
za provinčo: ti si an ...ig vuos 
dolin, ne... na smiejo viedet!

Volilna kampanja za socia
liste: ... plas...!

Če kajšan mi porče, da Spe- 
cogna je naguodan človek, 
mu dan čju nuos! Je bila ura, 
da kajšan lože na mest Spie
truce, ki hočejo zmieram bit 
te parvi!

Gor Podbuniescan so zabil 
uoz lište same kristjane de- 
mokratike, antada porčejo, da 
«forma» nie važna...

Nove moči nieso zganile 
S. Lienart... blaguo nie samo
ta! Garmičan? Je niek čudan 
komun, se zmieram kregajo, 
an vsi kupe pijejo! Če na pri
de pauadnja od kakega kra
ja...

Drečan so brez skarbi... so 
no lieto napri.

Sriednjan gledajo pruot 
Stari Gori, Maricel in takuo 
napri, tuča pride vič krat od 
tistega kraja...

Potle povsod so nieki čud
ni ljudje. «Brez gospodarja», 
kuo se more iti napri, če kaj
šan nas na bo daržu za roko?

Vsaka batuda štufa, smo 
tardni ljudje, pa če si pre- 
brau tle  do tuod, bieš sam na
pri, ne stuoj se ustaft glih 8. 
junija... karta in pena za pi
sat so drage, zatuo se mi hu- 
duo zdi jih vrieč takuo, ki sem  
ti obečju...

A. C.

da una assemblea popolare 
e conclusasi con la parteci
pazione di fo lti gruppi di c it
tadini delle singole frazioni 
del comune.

La consultazione ha coin
volto un paio di centinaia di 
cittadini, i quali hanno potuto 
così indicare i nomi dei com
paesani ritenuti più capaci di 
amministrare (senza badare 
alla loro collocazione po liti
ca). Gli elettori hanno puntua
lizzato gli elementi del pro
gramma comunale e hanno 
costitu ito i «comitati di fra
zione» che potranno essere 
organi permanenti.

Un metodo ineccepibile dal 
punto di vista della parteci
pazione democratica, che po
trà avere interessanti svilup
pi futuri anche in altri comu
ni e potrà avvicinare i c itta
dini agli amministratori. Inte
ressante anche l ’ampio coin
volgimento dei giovani, che
— quanto ci riferiscono — 
hanno molto apprezzato l ’ini
ziativa della lista civica.

S p e te r

Priprava 
na upravne 
volitve

V mesecu aprilu  je bila v 
špetrski občini vrsta  posve
tov in sestankov, na katerih  
so razpravljali o izbiri kan
didatov za upravne volitve 
8. in 9. junija. Posvetov se 
je udeležilo nekaj sto obča
nov, m ed njim i precej m la
dih, ki so evidentirali vrsto 
kandidatov, ki so sposobni 
prevzeti nase odgovornost 
p ri uprav ljan ju  občine. Na 
zborovanjih so tudi ocenili 
program  posegov, ki jih  bo 
m orala ali skušala uresniči
ti p rihodnja občinska u p ra 
va te r ustanovili vaške od
bore, ki naj bi v prihodnje 
prevzeli funkcijo stalnih po 
svetovalnih teles.

Vsekakor gre za zanimiv 
poskus dem okratičnega so
delovanja, ki bi ga bilo 
vredno posnem ati tudi v 
drugih občinah. In  kar je še 
posebej razveseljivo, na  se
stankih je  bilo opaziti veli
ko p ris tnost mladih, ki so 
ugodno ocenili tako pobudo 
sodelovanja med upravitelji 
in občani.

IZBERIMO 
KANDIDATE. . .

Nadaljevanje s 1. strani

Mogoče da je v tem času pri
šlo do večjega razumevanja 
in zrelosti na eni in drugi stra
ni...

Ob tem lahko samo izrazi
mo naše zadovoljstvo, čeprav 
ne moremo po drugi strani za
molčati naše zaskrbljenosti, 
zakaj so bili odstranjeni poli
tični predstavniki, ki so imeli 
glede slovenskega vprašanja 
stvarne in objektivne poglede. 
Eden takih je bil pokrajinski 
svetovalec Giuseppe Chiabu
dini. Prepričani smo da je ob
stoj in poln razvoj slovenske 
skupnosti v videmski pokraji
ni vprašanje, ki ga ne bo mo
goče rešiti z vrha. Vemo tudi 
da so ljudje končno razumeli, 
da je to predvsem vprašanje 
svobode in ne različnih vsilje
vanj? Upamo, da je to prepri
čanje že dozorelo. V tem pri
meru bi imela prav različna 
društva in ustanove ki si naj
bolj prizadevajo za ohranitev 
kulturnih izročil Beneške Slo
venije.

Druga točka zadeva medna
rodno sodelovanje. To vpraša
nje je bilo do zdaj tuje, tako 
občanom, kakor upraviteljem. 
Nekaj smo sicer začeli, ven
dar bo treba preiti k širši in 
konstruktivni diskusiji.

Težave? Vsekakor in to pre
cejšnje. Dovolj je pomisliti na 
primer podjetja Veplas, ki bi 
lahko zaposlilo nekaj deset 
ljudi v naših krajih in na čud
no in precej nejasno zadržanje 
pokrajinskih zdravstvenih o- 
blasti. Posvet o gospodarskem 
razvoju v Beneški Sloveniji, 
ki je bil pred kratkim v Pas- 
sarianu, je vsekakor značilen 
pokazatelj, da stvari le na
predujejo, kljub težavam. Vse
kakor je vprašanje poživitve 
gospodarstva na določenem 
področju, rešitev zapletenih 
demografskih tokov, ob upo
števanju kulturnih in ambien- 
talnih dobrin težko vprašanje, 
ki ga ne more rešiti malo šte
vilna skupina ljudi. Prav zato 
se morajo predvsem in v prvi 
vrsti za reševanje omenjenih 
vprašanj obvezati krajevne 
uprave.

S tem razmišljanjem, ki se 
bo mogoče našim bralcem 
zdelo pretežko (kaj pa danes 
ni težko), zaključujemo vrsto 
člankov o prihodnjih upravnih 
volitvah, v prepričanju, da bo
do naši ljudje z glasovanjem 
ponovno dokazali demokratič
no zrelost.

mmcn, km
mšj&gfst

ANU VPRAŠAJTA VAŠIM MAMAM 
KE NU VAN /1 UČITA.

A l distre tto  scolastico

Campagna dì sostegno 
della lingua slovena

Il distretto  scolastico di 
Tricesimo ha recentemente 
preso l’iniziativa di attuare 
una concreta forma di soste
gno del friulano e dello slo
veno nelle scuole. Il d istre t
to di Tricesimo comprende 
un territorio  in cui sono in
cluse anche le Valli del Tor
re, con i comuni di Luseve- 
ra, Taipana, Attimis, Faedis 
e Nimis, dove è presente la 
parlata dialettale slovena. Di 
qui l’idea di pubblicare, ol
ire ad un «depliant» illustra 
to in friulano, anche una 
versione slovena che è stata 
diffusa fra gli alunni delle 
scuole.

«Cari ragazzi delle scuole 
del D istretto Scolastico di 
Tricesimo e cari i loro geni
tori — spega il "depliant” — 
il D istretto scolastico vi 
manda questo messaggio per 
invitarvi a m editare sulla si
tuazione della lingua slove
na, dirvi che non la abban
doniate, perchè voi la fac
ciata vivere come per secoli 
è sempre vissuta: bella, ga
gliarda e nostra.

La lingua non è una mo
neta che può passare da una 
mano all’altra, ma è come la 
faccia, che è nostra e di nes
sun altro».

In testa alla prim a pagina 
c’è lo slogan in dialetto del 
Torre: «Znanci, ke hodita  
škuoli, čekera jta  naš jezik, 
anu upraša jta  vašin maman, 
k e nu van a učita».

Nell’interno ci sono una

MOJA
VAS

Anche quest'anno l ’o rm a i  
trad iz ionale concorso d ia le t
tale sta per conseguire un no
tevole successo, sia per l ’a m 
piezza della partecipazione  
che ha raggiunto i 250 con
corren t i,  che per la qua li tà  de 
g li  e laborati e dei disegni. A n 
che quest'anno sono g iu n t i  te 
m i pe r f ino  dalla Germania e 
dalla Svizzera o lt re  che da 
tu t te  le vallate slovene della 
Prov inc ia  d i  Udine. In te ra  
partecipazione d i  un gruppo  
d i a lunn i dalla Corinzia, cioè 
da ll '  Austria.

Segnaliamo anche una buo
na partecipazione d i  varie  
scuole: evidentemente i l  «ve
to » della senatrice Falcucci a 
nome del governo non ha fun-

carta delle minoranze lin
guistiche in Italia ed una se
rie di vignette a fumetti, in 
cui due ragazzi, Mirko e To
ni, aiutano Stefano ad im 
parare lo sloveno. Le illustra 
zioni riprendono quelle del 
«depliant» friulano.

A commento dell’iniziati
va, non possiamo che lodar
la e congratularci con il Di 
stretto  scolastico di Tricesi
mo che l’ha promossa, sug
gerendo anzi agli altri di
stretti ed alle scuole di 
estenderla a tu tta  la zona 
del Friuli di parlata slove
na, accogliendo anche la for
ma della caratterizzazione 
linguistica locale.

Otroci glasbene šole v Pe- 
tjagu vabijo na

SKLEPNO PRIREDITEV 
v soboto, 14. junija, ob 17. 
uri - v prostorih osnovne 
šole v Petjagu.

I bambini della scuola di 
musica di Ponteacco invi
tano al

SAGGIO FINALE 
che si terrà sabato, 14 giu
gno alle ore 17 nei locali 
delle scuole elementari di 
Ponteacco.

zionato a dovere. R ingraz ia
mo q u in d i g l i  insegnanti e 
le d irez ion i per la sensib il ità  
d im ostra ta  e per la collabo- 
razione. In ta n to  è già com in 
ciata presso le d i t te  la rac
colta dei don i per i pa rtec i
panti. A i r i ta rd a ta r i  ch ied ia
mo d i fare presto, per fa c i l i 
tare i l  lavoro  della g iu r ia  e 
dei reda tto r i  del «Vartac», 
nel quale saranno pubb l ica t i  
i tem i ed i d isegni p iù  belli. 
A tu t t i :  a rr ivederc i a lla  g ran
diosa festa a sorpresa del 29 
giugno a S. P ie tro  al N a t iso 
ne. Prem i per tu t t i ,  chioschi 
e sorprese «M oja  vas».

Centro studi Nediža
S. Pietro al Natisone

CIVIDALE
A vu o to  l’assem blea  

del d is tre tto  

scolastico

Solo ventidue i presenti 
alla recente assem blea del 
d istre tto  scolastico e quindi 
il num ero legale è venuto a 
m ancare. Perciò, dopo la va
na attesa della mezz’ora, il 
presidente Rotolo non ha 
potuto far altro  che m anda
re tu tti a casa. L’assentei
smo si è fatto  di nuovo sen
tire  anche a casa nostra, 
cioè nelle Valli del Natisone.

T ra gli assenti ingiustifi
cati segnaliamo: Cendon
Egidio, P redan Aldo, Melis
sa Camillo e Bevilacqua Ro
sina.

Purtroppo i lavori del di
stre tto  scolastico si sono do
vuti rinviare ad a ltra  data: 
è chiaro che m olti si batto 
no a denti s tre tti per essere 
eletti, per poi lasciare il seg
gio al m om ento di lavorare!

Tocca ora alla giunta ve
rificare le eventuali deca
denze dalla carica degli as
senteisti recidivi.
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Cividale: Si a Osimo
I l  Consiglio Comunale d i  

Cividale ha fa t to  p rop r io ,  nel
la sua u l t im a  seduta, l ’O r 
dine del G iorno votato dal 
Consiglio Provinc ia le d i  U d i
ne del 26-3-1980 s u l l 'applica
zione del T ra t ta to  d i  Osimo.

I l  proponente, Consigliere  
Giovanni B a ttoc le tt i  del

Gruppo del P.C.I., si è r ich ia 
mato a quest ' im portan te  p re 
sa d i posizione facendo p re 
sente come la C om unità  civi- 
dalese sia part ico la rm ente  in 
teressata ad un ’estensione 
degli accord i d i Osimo sia 
sul terreno dell ' in terscam bio  
economico che d i  quello cui-

Čedajski občinski svet 
za izvajanje Osima

Občinski svet v Čedadu je 
na zadnji seji osvojil izjavo, ki 
jo je 26. marca letos izglaso
val videmski pokrajinski svet 
glede izvajanja osimskega 
sporazuma. Predlog je pred
stavil komunistični svetova
lec Battocletti, ki je posebej 
poudaril, kako je prav čedaj- 
sko področje najbolj nepo
sredno zainteresirano za razši 
ritev osimskega dogovora, 
tako kar zadeva gospodarsko 
sodelovanje, kakor tudi sode
lovanje na kulturnem podro
čju. V tej zvezi je bil govor o 
posodobitvi cestnih povezav

in razširitvi zmogljivosti mej
nega prehoda Stupica, o raz
š iritv i blagovne menjave v 
okviru carinskih olajšav, ka
kor že določa videmski spo
razum ter o nujnosti navezave 
vsestranskih stikov med obči
no Čedad in občino Tolmin.

Predlog, ki so ga dali komu
nisti je podprl tudi svetova
lec Jacolutti (PSI), ki je opo
zoril na ugodno stališče, ki ga 
je glede razširitve osimske
ga sporazuma izrekel upravni 
svet konzorcija za industrij
sko cono. Soglasje so izrekli 
tudi krščanski demokrati.

UNIONE SPORTIVA VALNATISONE 1949/1950 - In piedi da sinistra a destra 
Venturini, Moschioni, Oualizza, Cencig, Zufferli, Polini, Coren, Venturini 
M , Golles.
In ginocchio: Costaperaria, Specogna, Marzolini, Barbiani, Mullig, Simonitti. 
Sdraiato: Molinari

Nel 35° di fondazione

VALNATISONE PROMOSSA !
Domenica 27 aprile, ore 17.00 sot

to una pioggia insistente, la Valna- 
tisone affronta per l'ultim a giorna
ta di campionato, a Dolegnano, la 
locale squadra che occupa la terza 
posizione ed è decisa a fare il terzo 
dispiacere alla squadra di Angelo 
Specogna. I numerosi sportivi che 
seguono in trasferta la squadra 
sampietrina si augurano che l'in 
contro term ini in parità in modo 
che la squadra conquisti la pro
mozione in prima categoria.

Passano i minuti, l’incontro è ve
loce nonostante il terreno sia pe
santissimo, al terzo minuto una bel
la azione della Valnatisone si con
clude con un tiro di Adriano Stulin 
che sfiora l'incroc io  dei pali; è la 
volta di Massimo Miano al quat
tordicesimo a mancare di un sof
fio  la rete per eccesso di preci
sione, al diciassettesimo minuto su 
azione colpo di testa di Gianni Dre- 
cogna la palla sta per andare sul 
fondo irrompe Massimo Miano che 
da posizione impossibile indirizza 
la sfera con precisione sotto l'in 
crocio dei pali. I giocatori ed il 
pubblico non possono che indiriz
zare al loro centravanti un lungo 
applauso. Il primo tempo termina 
con il risu ltato di una rete a zero.

Nel secondo tempo dopo che il 
Dolegnano ha mancato il pareg
gio è ancora la Valnatisone ad an
dare a rete, azione in contropiede, 
che Adriano Stulin conclude dopo 
avere scavalcato il portiere, depo
sita la sfera in fondo al sacco.

Non passa neanche un minuto e 
la Valnatisone porta a tre le sue 
marcature ad opera di Massimo 
Miano. La partita si conclude con 
la Valnatisone in attacco mentre 
il Dolegnano cerca disperatamente 
il punto della bandiera.

Al fischio finale de ll'a rb itro ca

pitan Tiziano Manzini esulta, è 
l'unico superstite della squadra che 
ha la soddisfazione di avere con
quistato le due promozioni della 
Valnatisone: quella del maggio del 
lontano 1971 e quella di quest'an
no. Gli a ltri sono Alberto Blase- 
tig, Aldo Sturam, che da giocatori 
sono passati a dirigenti, mentre 
dei dirigenti di allora è rimasto so
lo Paolo Caffi.

Al rientro negli spogliatoi i gio
catori prendono sulle spalle il pre
sidente Specogna e seguiti dai t i
fosi fanno un giro del terreno di 
gioco in modo di dimostrare la lo
ro gratitudine al «presidentissimo».

Si forma un corteo di macchine 
che con bandiere azzurre al vento 
raggiunge l’albergo «Belvedere» a 
S. Pietro. Qui hanno inizio i fe
steggiamenti.

Specogna prendendo la parola 
ringrazia tu tti i giocatori per il lo
ro impegno profuso lungo l'in tero 
campionato ricordando le d iffico ltà 
avute per raggiungere la meta.

Ha ringraziato i dirigenti per la 
collaborazione, infine ha rivolto al 
fo lto  gruppo di sostenitori (gruppo 
di Ponteacco e di Clenia) il ringra
ziamento della società e dei gio
catori per il sostegno dato nei mo
menti più d iffic ili e nelle trasferte 
del campionato.

Alla fine pastasciutta e vino 
a... fium i per tutti.

Ecco i giocatori che hanno con
tribu ito alla impresa: Beuzer Wal
ter, Predan Wladimiro, Vogrig Fa
brizio, Tomasetig Pio, lussa Mario, 
Drecogna Gianni, Coren Roberto, 
lussa Bruno, Manzini Tiziano, Mia- 
ni Titi (allenatore-giocatore), Bellida 
Luciano, Bait Antonino, Stulin A- 
driano, Carbonaro Franco, Miano 
Massimo, Sedi Roberto, Faraci.

turale.
In  part ico lare  si è r ich ia 

mato a lla necessità de l l 'u l te 
r io re  potenziamento della via  
b i l i tà  e del valico d i  Stupiz- 
za, de lt 'a llargamento dell 'e
sportazione ed importaz ione  
di merc i in  esenzione dogana
le così come già s tab i l i to  con 
i l  T ra t ta to  d i  Udine, a lla  ne
cessità d i  con ta t t i  a l ive llo  i- 
stituz ionale con la com un i
tà d i  To lm ino.

I l  Consigliere Giuseppe Ja
co lu tt i ,  per i l  g ruppo del P. 
S.I., ne ll 'aderire  alla p ropo 
sta, si è r ich iam ato  ai vo t i  
fa t t i  dal Consorzio per lo svi
luppo industr ia le  del F r iu l i  
Orientale proponendo l ' i s t i 
tuzione d i  una commissione  
per la realizzazione d i  in iz ia 
tive pa rt ico la r i .  I l  Consiglie
re Giuseppe Pascolini, per la 
D.C., ha pure conferm ato  la 
adesione del suo gruppo a 
queste in iziative.

I l  Sindaco, Del Basso, ha 
qu ind i posto in votazione lo 
Ordine del G iorno, con tl 

quale si fa voto per l ’app l ica 
zione locale d i  ques t ' im po r
tante T ra t ta to  internazionale  
con l ’impegno a cos t i tu ire  l i 
na commissione m ista italo-  
jugoslava a l ive l lo  delle due 
com un ità  per l ’ impostazione  
di in iz ia t ive part ico la r i.

S. Pietro al Natisone

Ultime battute 
in Comune

I l  consiglio comunale d i  S. 
Pietro  al Natisone ha app ro 
vato i l  suo b ilancio  d i  p rev i
sione ed una serie d i  oggetti 
parecchio im pegnativ i nella 
seduta del 21 e 22 aprile.

I  Consig lieri della DC han
no com p iu to  un u l t im o  s fo r 
zo per essere presenti ed e- 
vitare così le cr i t iche  d i  cu i  
sono s ta t i  fa t t i  segno anche 
di. recente da parte degli op 
positori.

Questi hanno fa t to  notare  
che i l  b i lancio  d i  3 m i l ia rd i  
e 700 m i l io n i  d im os tra  so
p ra t tu t to  una grave incapaci
tà d i  spesa, conseguente ad 
una a lt re t tan to  grave incapa
cità  d i  program mazione della 
r icostruz ione e della r ip a ra 
zione delle case, in  base alle 
leggi 30 e 63.

Presenti a i la vo r i  del con
s ig lio  numerosi c it tad in i,  
ch iam ati a partecipare con 
m an ifes t in i della «Lista c iv i 
ca».

"P R IM O R S K A  P O J E  
P R V IČ  N A  L E S A H

»

Zadnji letošnji koncert 
«Primorska poje», ki je bil v 
nedeljo 20. aprila, je bil obe
nem prva uradna prireditev v 
prenovljeni dvorani na Lesah: 
tako je revija primorskih zbo
rov s tostran in onstran meje 
še v nečem izpričala svojo 
pomembnost.

Dvanajst zborov je v nede
ljo sklenilo že enajsto revijo 
«Primorska poje»: v imenu 
slovenskih društev Benečije 
jih je pozdravil Giorgio Oua
lizza, ki je poudaril, da bo tre
ba v kulturno-prosvetno delo
vanje Slovencev v videmski 
pokrajini vložiti še veliko 
truda.

Zahvalo vsem nastopajo
čim in seveda tudi organiza
torjem — Slovenski prosvet
ni zvezi in Združenju pevskih 
zborov Primorske —  pa je iz
rekel župan občine Grmek Bo- 
nini, ki se je nadejal, da se bo
do v nadalje, in to v kratkem, 
v Benečiji še odvijale tako

množične in kakovostne pri
reditve.

Kot prvi so pred domačim 
občinstvom nastopili člani 
mešanega zbora Rečan iz 
Ljes, ki ga vodi Anton Oualiz
za. Nato sta se predstavila 
dva okteta in sicer «Janko 
Premrl - Vojko» iz Spodnje I- 
drije, dirigent Dori Žakelj, in 
pa oktet «Bori» iz Pivke, d iri
gent Viktor Samuda. Nasled
nja sta bila na vrsti dva gori- 
ška zamejska zbora: najprej 
moški zbor «Jezero» iz Dober
doba, ki ga vodi Vojko Peršo- 
Ija, potem mešani zbor «Oton 
Župančič» izStandreža z d iri
gentom Stankom Benkom.

Pred vrsto moških zborov je 
nastopil «Briški oktet», ki ga 
vodi Rozina Konjedic. Nato pa 
po vrsti: moški zbor «Svobo
da» iz Anhovega, dirigent M i
tja Žnidaršič, moški zbor iz 
Mirna, dirigent Anton Klan
čič, moški zbor «Golobar» iz 
Bovca dirigent Danilo Durja-

va, moški zbor iz Divače, d iri
gent Edi Race, moški zbor iz 
Kobarida, dirigent Vlado Ko
larič in kot zadnji moški zbor 
«Valentin Stanič» iz Avč — 
Levpe, ki ga vodi Štefan 
Mauri.

V posvetilo «Primorski poje 
80» je Marko Kravos med dru
gim zapisal, da se v naših 
zborih in ob njihovi pesmi zbi
ramo kot ob virih  naše ljud
ske in umetne kulture in na
šega izročila. «Razvili smo 
jih v tisoč prisrčnih vezi med 
našimi ljudmi kot orožje naše 
zavesti, kot temelj naše sa
mozavesti».

Če je temu tako —  in je ta
ko —  je več kot prav, da Pri
morska, ki preko svojih šte
vilnih zborov že poje v ma
tični domovini in v zamejstvu, 
zapoje stalno tudi v Benečiji, 
kjer se niti slovenskega izro
čila in nove oblike kulturnega 
delovanja doslej še niso mo
gle tako trdno razpresti.

PiSE  
PET AR  
M A TA JU R A C
Strah v Starem potoku

m  I l

špeter

Izteka se mandat 
občinskemu svetu

Na seji 21. in 22. aprila je 
občinski svet v Špetru odo
bril letošnji proračun ter 
vrsto drugih sklepov. Izgleda, 
da so se krščanskodemokrat- 
ski svetovalci le potrudili ter 
se v polnem številu udeležili 
seje ter se s tem izognili o- 
strim  kritikam s strani sve
tovalcev manjšine.

Ti očitajo, kar se občinske
ga proračuna tiče, da so do
sedanji upravitelji pokazali 
precej nesposobnosti pri u- 
pravljanju občine, posebej pa 
glede odpravljanja posledic 
potresa. Seje občinskega sve
ta so se udeležili tudi številni 
občani, somišljeniki liste ob
činske enotnosti.

Da straš i v Starem po to 
ku, so vsi v iedeli pa r  s tar im .  
Pišem o t is tem  Starem po
toku, k i  začenja v isoko gor 
nad Debelim  bregom in k i  
gre m im o  Loga, b lizu Lies, v 
garm iškem  kom unu. O stra  
hovih  v Starem po toku  so 
j i h  p ra v l i  vsjeh sort, odkla  
da li  in  dok lada li  pač, kakor  
je d je la la  fan taz ija  p r ipove 
dovalcem.

Za tole, k i  vam jo  sada na
pišem, so vsi ta rd i l i ,  da je bla 
resnična.

N  je k i  Janez iz Velikega Gr- 
m ika  se je b iu ank ra t  previč  
zamudil v S ta r i  o š ta r i j i  na 
Liesah. Pozno ponoč se je  
vraču p ru o t i  domu. N i  b iu  
pijan, le no malo na kuraž  
je biu. K a d a r  se je  b lizu na 
Laze S tarem u potoku, je  za- 
čeu p ie t nieko staro piesam  
tu d i zatuo, da b i se dau ku- 
ražo, ker je  viedeu, da tani. 
blizu straš. B u j  ko se je  bližii, 
Staremu potoku, b u j  ga je  
sušilo v garlu. Lasje so se 
mu vzdigovali od strahu.

«Sakrament, al sem ra tu  
ku babe, da se b o j im  še prej, 
ko me straši!» si je  jau  mož 
in zavrisknu, da se je odmie- 
lo po do lin i.  K ada r je stopu  
na tom bin , na lesen mostiček, 
k i je  b iu  T.grajen čez potok, 
je teu še enkra t zavriskat, 
pa se m u je glas ustavu v gar
lu. Bla je  tarda tamà, a na 
m ostičku  se le  takuo raz-
svetlielo, da b i b iu  lahko  v i 
deu iglo na tleh. Na m ostičku  
se je znajd la  razgaljena, bie- 
la ar juha, na sred pa kup  
z la t ih  sudu. M oreb it ,  da je

tale z la t i denar takuo sveteu, 
da je sko r  zaslepiu Janeza. 
N aenkra t zasliši Janez žen
sk i glas iz noči, glas iz po to 
ka: «Če si sarčen, ustavi se, 
da me riešiš! Sprav i vse š t i 
r i  konce od a r  juhe  čez zlatuo, 
da ga pokri ješ , a sprav ja t  
muoraš jo  an konac vsaki- 
krat.

Š t i r ik ra t  stegneš roko  in ko 
bo zlatuo p ok r i to ,  bo tvoje, 
m oja  duša pa bo riešena!» 
Janez n i b iu previč sarčen, 
pa tud i tak n i biu, da b i se 
previč bau. Za en moment 
je želja po z latu premagala  
strah. Čepru so m u šli lasje 
v lu f t  in se je p o t iu  od s tra 
hu, je poCepnu, parjeu  za 
parv i konac a r juhe  in  ga spra 
vu čez zlatuo. Tedaj je  zaslišu 
v po toku , blizu njega, tajšan  
guč, ta jšno rapotanje, ko t dd 
bi b iu  hud ič  zbrau kupe kiet- 
ne od delega sveta. Janez je 
pogledu, k a j  tuo rapo tan je  
pomeni.

«Jezus, M a r i ja  in vsi sveče 
n ik i  nebeški, p r id i te  m i na 
pomuoč» je jau  pod glasom  
sam sebi. N eka j m e tru  od nje  
ga je zagledu črnega zluodja, 
k i  se m u je b ližu  s k ie tnam i  
v rokah. Iz  ust m u  je  šu o- 
gin, da je še b u j  svetlie lo na 
tom binu, na mostiču. «Ne 
buo j se, spravi h i t ro  še ostale 
t r i  konce od a r juhe  skupa j!»  
m u je da jan kuražo s k r iv n o 
s tn i ženski glas. Janez je  po 
padu z.a d ru g i konac ar juhe  
in  ga spravu čez zlatuo. H u 
d ič se mu je zm ie ra j b u j  b l i 
žu. Sada m u je zagledu, da 
im a na pars tih  b u j  duge par*

k je  ku koža, rep pa takuo  
dug, da se m u n i v id lo  konca  
v potoku. Okuole repa je  
v l ieku  za sabo zvite kače, k i  
so kazjale Janezu strupene  
z.obe.

«Ne buo j se, poh it i !»  je  spet 
slišu glas nesrečne ženske d u 
šice.

Janezu so lasje ta rd i  ostal 
pokoncu. Iz  de lega telesa se 
m u je puo t cediu, da je  b luo  
že vse m okro  pod n j im ,  pa 
je imeu le kuražo, da je po
padli za t re č j i  konac a r juhe  
in ga spravu čez zlatuo. Tedaj 
pa je b iu  z lu o d i j  že b lizu  n je 
ga. Ogin, k i  je šu z luod ju  iz 
ust, je  že peku v rebra Janeza. 
Z lu o d i j  je že stegavu roko  po  
njem, tu d i kače iz zluodjove-  
ga repa so steguvale glave, 
z o d p a r t im i usti, s s trupen i
m i zobmi.

«Sprav i zadn ji  konac!» ga 
je zdaj m i lo  prosu neznani 
ženski glas, a Janez n i vzdar- 
žu, skočiu je pokoncu in  ta 
kuo leten p ru o t i  domu, da se 
je  s pe tam i u d a r ju  v zadnjo  
plat. Čeglih je  takuo h i t ro  te
ku, je  vsedno ču za sabo ža
los tn i ženski glas: «O t i  ne
srečna duša, zakaj si takuo  
strahopetna. Lahko b i b iu  t i  
bogat, m o ja  duša pa riešena. 
že  tr is tu o  l ie t  sem čakala te 
lega p laneta in sada bom
m uor la  čakat d rug ih  tr is tuo  
liet, da p r ide  spet m u o j p la
net! A l bo tak ra t  duša, k i  se 
bom z n jo  srečala, b u j  sarčna 
ku tvoja?».

Vas pozdravja vaš
Petar M atajurac
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

Noviča Dina Crucil in Alfredo

MATERIALE FOTOGRAFICO PER IL TUO HOBBY 

FOTOGRAFSKI MATERIAL ZA TVOI "KONJIČEK,,

O T T I C A
D A N I E L A

Occhiali da vista e da sole Očala za vid in za sonce 

ČEDAD - CIVIDALE DEL FRIULI
Vis Manzoni, 17 Tel. 730123

TIPANA
GLEDALIŠČE JE ŠLO V TI- 
PANO!

Zveza beneških žen se je 
malo cajta  od tega ušafala 
v šp ie tru  za se pogovorit o 
konsultorjih . Že lieta 1978 
smo se ble oglasile za ta 
problem . Sm o se ble obarni- 
le županu iz šp ie tra  in  on 
nam  je odgovoriu, da rikie- 
šta konsu lto rja  parti od 
«Consorzio sanitario  di Ci- 
vidale», tudi za Nediške do
line. Basalo je že dvie lieta 
an  šele ne vemo nič. Takuo 
sada smo napisale Consor- 
ziu an se troštam o, da nam  
odgovori kjeki. Le za kar se 
tiče ta  problem , se ušafam o 
z ženami iz Čedada, in bom o 
videle, kaj je mogoče napra
vit. Zmenale smo se tudi o 
sim bolna naše zveze in  o 
abonam enta kajšnem u ča
sopisu, ki piše o ženski p ro 
blematik. Pogovorile sm o se, 
če je  mogoče p ro je ta t an 
film an ga diškutit. Za to  
iniciativo, bom o inform ale 
vse naše ljudi z volantinm i.
Slovienska poroka v 
Gorenjem Bamasu

V saboto, 17. m aja, sta se 
poročila v G orenjem  Barna- 
su Pia Petricig Zlajdrova 
goz Podbarnasa an Franco 
M artinig Kagonu iz Polave, 
ki diela an živi tu  Milane.

Dost gostu so počakal no
viča, ki sta  pasala pod lie- 
pim  beneškim  purtonom  an 
sta se pejala do cierkve gu 
Barnas. Dost judi, starih  an 
m ladih je bluo tud  gu cierk- 
vi, k jer je noviče poročiu 
gosp. Lorenzo Petricig, stric

že  puno cajta  od tega 
sm o mislili iti po vaseh Be
nečije, k jer našega gledali
šča šele ne poznajo.

V N adiških dolinah m ore
mo reč, da vsi ljudje so nas 
vidli rečitat m anku ankrat.

Na žalost m orem o reč pa, 
da druge doline naše Bene
čije (Terska, K analska itd .) 
nas niso še videle.

Sada, in zato m orem o bit 
hvaležni kulturnem u d ru š t
vu «Naše vasi» in  župniku 
don M ariu, smo šli v Tipa- 
no, k jer smo igrali našo zad
njo tru d  «Ned je j a pod lo- 
bjo».

Vsi vemo, da pot gledali
šča nic zlo lahna, in kot vsa
ka organizacija tudi naša 
im a težave; najp rej so teh
nični problem i, ker ne po 
vseh vaseh im ajo veliko sa
lo in zadost vesoko, da bi 
stala šenografija in ljudje: 
v Tipani, za sreč j o, vse tuo- 
le smo ušafali in ne malo 
ljudi se je zbralo za poslu
šat naše dielo.

M uoram o reč, da smo zlo 
radi za p ru  lepo akoljenco, 
ki smo ušafali gor. Dvorana 
je bla puna ljudi, in  čeglih 
so ble kajšne težave, za kar 
se tiče različnega narečja, 
vsi so bli zadovoljni in tudi 
Beneško gledališče se je ta 
kuo lepuo ušafalo, da misli 
nazaj iti v Tipano, m agar v 
jesen z drugo igro.

ŠPETER

Bizonta - Po precesiji Sv. Marka, te mladi iz Ruonca so parpravli tradi
cionalno paštošuto z vinam an kafe z zganjam

L'ultima fatica del Beneško gledališče «Nedjeja pod lobjo» messa in 
scena per la prima volta in occasione dell'8 marzo Giornata internazionale 
della donna e riproposta a Taipana sabato 10 maggio

Zaključek tečaja 
slovenskega jezika

V Tipani se je pred  časom 
končal letošnji tečaj sloven
skega jezika, ki ga je v sode
lovanju z Zavodom za slo
vensko izobraževanje orga
niziralo domače kulturno 
društvo «Naše vasi».

Tečaj je potekal ob sobo
tah popoldan v dveh skupi
nah, najp re j za osnovnošol
ske otroke, nato pa za m la
dino in odrasle. K ljub za
četnim  težavam p ri spo
p rijem anju  s knjižno sloven
ščino so slušatelji pazljivo 
in z zanim anjem  sledili 
predavateljici, učiteljici Iris  
Battaino-Balbi. Domenili so 
se, da bodo s tečajem  nada
ljevali tudi prihodnje leto 
in sicer najp rej v jesenskem  
času in  nato  po kratk i zim 
ski pavzi še spomladi, kar 
jasno dokazuje, da tečaj za
dovoljuje dvojno potrebo: 
željo po znanju slovenščine, 
obenem  pa tudi težnjo po 
družabnem  življenju, po zbi
ran ju  in  pogovarjanju, za 
kar je  v teh k rajih  še vedno 
vse prem alo priložnosti.

Rajnik Leo Petrigh

vi. Puno, ries puno parjate- 
lju, ga je sprem ljalo k zad
njem u počitku.

V veliki žalosti je zapustiu 
m lado ženo. N ji in vsi žlahti 
naj gre naše globoko soža
lje.

BARDO
V pandiejak, 12. m aja, nas 

je zapustila M aria Cher, vdo
va Bobbera. Nje pogreb je 
biu v Bardu 13. m aja po- 
pudne. V veliki žalosti je za
pustila hči in navuode. Njim  
in vsi žlahti izrekam o naše 
iskreno sožalje.

Podbonesec
RUONAC/MARSIN

V soboto, 10. m aja, sta  se 
poročila na S tari Gori Alfre
do Specogna-špehonju po 
domače in B ernardina C ru
cil iz Gorenjega M arsina.

cogna

GRMEK
DOLENJE BARDO

V soboto, 10. m aja, sta  se 
poročila v cierkvi na Liesah 
Adriana Vogrig, Vizna iz 
Dol. B arda in  Ottelio Mauro.

Vizna družina je vič liet 
bla v Belgiji, m a ku puno 
drugih beneških družin se je 
že puno ca jta  od tega vrnila 
damu. Na dan  Adrianine p o 
roke je bil v družini velik 
praznik. M ladem u paru  že
limo dosti zdravja v skup
nem  življenju.

SEUCE
V soboto, 3. m aja, sta  se 

poročila v cjerkvi na Ljesah 
Rosina M artinig iz Seuca, 
Jakopcjova po domače, s ta 
ra  20 liet, in F ranco Feletig, 
s ta r 23 ljet, iz Prem ariaoca, 
Četudi Franco in  družina ži
vijo že dugo cajta  v Prema- 
riaccu, njega s ta rši so iz n a
ših dolin, m am a Clara je 
Arničizjova iz P latea in  ta ta  
Lino, pa  Trebežanu iz Ljes.

Noviča bosta življela v 
Prem ariaccu, k jer im ajo hi
šo. M lademu p aru  vse naj- 
buojše v skupnem  življenju.

KLODIČ
V soboto, 26. aprila, sta 

se poročila v cerkvi na Lje
sah Teresa R u d i iz Klodiča, 
s ta ra  18 let, in  Giuseppe 
Bianchi iz Latine, s ta r  24 let.

Noviča Teresa Rudi in Giuseppe 
Bianchi

Bianchi je  že vič liet, ki die
la par nas kot karabinier, 
tle se je lepuo dobiu med 
ljudm i, im a dosti parjate- 
lju in  vsi ga im ajo radi. No
viča bosta živiela v Klodi- 
ču. Za dan n jih  poroke so 
jim  m ladi vasnjani napravli 
p ru  liep purton, pred  kate
rim  so jim  branil, kot po na
ši stari navadi. M lademu 
paru  želimo puno sreče, pu
no zdravja v n jih  skupnem  
življenju.

Bizonta - Tudi gesuit, ki je bil duhovnik v Briščah, je paršu za praznik 
Sv. Marka

Pie žlajdrove, ki je duhov
nik na Koroškem , v Austriji. 
K ar je  narbuj zajelo judi, 
an ne sam uo te stare, p a  tud 
te mlade, so ble slovenske 
besiede gaspuoda Petričiča: 
«Donas je za vas an liep 
dan, pa življenje je dugo, an 
van želim, de za vas bo vse 
ku donas...». Po liepih či
stih  slovenskih besiedah, 
gaspuod Petricig je dodau 
še kjek po italijansko: «ho 
rivolto agli sposi alcune pa
role di augurio nella lingua 
che Pia e Franco parlano a 
casa per essere più vicino 
al loro cuore...».

Puno ljudi so se prečud- 
val poslušat, lohni za parvi 
krat, tako lepo sloviensko 
poroko. Piji an F ranku  tud 
redacijon Novega M atajurja 
pošia narbuojše augurje za 
skupno življenje.

dega para  in, ko m orem o 
vidit na lepi sliki, ki so nam  
pošjali, nona V ittorja je  p ru  
vesela im iet takega liepega 
navuoda. Malemu Nicolu že
limo puno sreče v življenju 
in da bi dobiu še puno se- 
tri in b ra tru . Troštam o se, 
da ga bomo preča videli 
m ed nami.

ČEDAD - TRST

Tragična sm art mladega 
fan ta se je zgodila v nedeljo, 
11. m aja, v Čedadu. Mladi 
Giancarlo Magnaghi, iz Se- 
sljana (T rst) se je  med ve
slanjem  ponesrečil blizu Ve
likega mosta, žalostno je, 
da že previč takih nesreč se 
je zgodilo v tem  m estu. Mi
slimo, da bi se m uorlo ki 
napravt, da se ne zgodijo vič 
take nesreče.

FOJDA
ČANEBOLA

Po kratk i boliezni je uma- 
ru  v videmskem špitalu  Pe
trigh Leo. Biu je v bolnici 
samo dva dni. Sm art ga je 
pobrala  šele mladega, imeu 
je sam uo 27 liet in je biu 
poznan po vsi dolini in vsi 
so ga imieli radi. Njega p o 
greb je biu v torek, 13. maja, 
ob 16. uri v čanebolski oerk-

Mladà noviča sta imiela 
vsak svoj purton: adan so 
napravli fan tje v Ruoncu za 
Alfreda, drug pa fan tje  v 
M arsinu za Dino. Puno žlah- 
te in prijateljev  je bilo na 
n jih  ojcet, ki se je veselo za
ključila v poznih urah. No- 
vičam, ki bojo stanovali v 
Dolenjim Ruoncu, voščimo 
vse dobro v skupnem  življe
nju.

Sv. obhajilo  

na S ta ri gori

25. april bo ostal našim  
beneškim  otrokom , ki živijo 
v Gorici v Slovenskem dija
škem domu, za vedno v le
pem  spominu. Tistega praz
ničnega dne so nam reč p re 
jeli svoje prvo sv. obhajilo. 
In  to v cerkvi na S tari gori, 
v Beneški Sloveniji, in kar 
je najbolj lepo, v sloven
skem jeziku. Do tistega dne 
pa so m orali s potrpežljivo
stjo  in  dobro voljo obisko
vati vsak teden pripravljaln i 
tečaj za ta  pom em ben dogo
dek svojih otroških let.

Da se je  to lahko zgodilo, 
se m oram o zahvaliti vsem 
tistim , ki so v Gorici in v 
Benečiji na katerikoli način 
pripom ogli in se zanimali, 
da so naši otroci prvič lah
ko prejeli svoje prvo obhaji
lo v slovenskem m aterinem  
jeziku, ki je tudi jezik vseh 
beneških otrok. Prepričani 
smo tudi, da ne bo letošnje 
slovesno obhajilo zadnje 
in da bom o lahko tudi v 
prihodnje prisostvovali slo
venskim obhajilom  v naši 
Benečiji.

BELGIJA/BENEČIJA
Na dan 6. dičem berja se 

je rodiu Nicolas M annaerst. 
Srečan ta ta  je Henri, iz Bel
gije, m am a pa M arija, hči 
Vitto rje  Dugarjove iz čer- 
neč, ki že vič liet je naroče
na na giornal. že  puno liet 
živijo v Belgiji, a vsako lie
to pridejo v černeče za fe- 
rje. Nicolas je parvi sin mla-

Mali Nicolas Mannaerst v naročju 
none Vittorje


